

ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ လွှမ်းမိုးခြင်းရေးကောင်စီ ဆုံးဖြတ်ချက်အမူအရာ (၁၃၂၅)

ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ လွှမ်းမိုးခြင်းရေးကောင်စီဆုံးဖြတ်ချက် အမူအရာ(၁၃၂၅)ကို အတိုင်း(၂၀၀၀) ဗားနောင်း အောက်တိုဘာ (၁၃) တနင်္ဂနွေ၊ လွှမ်းမိုးခြင်းရေးကောင်စီ နှိုင်းအစွဲခမ်းဖုံးကား ကအား ခမ်းပေါင်းစွမ်းသ၊ဖေးဖွဲ့ခြင်းချက်အလ၊ ဆုံးဖြတ်ခါအင်းသူ။ ကဆုံးဖြတ်ခါကိုနပ်၊ လွှမ်းမိုးခြင်း ရေးကောင်စီကချမတ်၊ခါဖိုးချား ဆုံးဖြတ်ကိုအတိုင်း ကွပ်စွပ်စွဲပွယ်းတင်၊လို့မူးဖုံး အလောင်း ဗားခွိုင်းနပ်၊နာမု၊တွမ်း ပဋိပက္ခဖြေးသျှင်းရေးကို လိုမူးဖုံးအရေးပါ၊မေးကရိုးနပ်၊ တားဆွားဖေးကညိမ်းချဲ့သားယားတွက် တွမ်းကအွဉ်ရေးဆုံးဖြတ်ခါချားအတိုင်းအရီးသွတ် ဆုံးဖြတ်ချက် တဲ့ထွာ နှောင်းချားသူ။

❖ လွှမ်းမိုးခြင်းရေးကောင်စီကို ကဆုံးဖြတ်ခါဖုံးနပ်၊ အမူအရာ ၁၂၆၁ (၁၉၉၉)၂၅ နီ၊ ဩဂုတ် လာ ၁၉၉၉ အမူအရာ ၁၂၆၅(၁၉၉၉)၁၅ နီ၊ စက်တင်ဘာ လာ(၁၉၉၉)အမူအရာ ၁၂၉၆(၂၀၀၀) ၁၉ နီ၊ အေဘီလာ အမူအရာ ၁၃၁၄(၂၀၀၀)၁၁နီ၊ ဩဂုတ်လာ၊ ၂၀၀၀ ဖုံးယို မိဉ်ယူးလ၊ အွဉ်ရေးချာနပ်၊ ထွူတကားတမ်း လွှမ်းမိုးခြင်းရေး ဥက္ကဋ္ဌ ကထေ၊သေခါချားနပ်၊ မိဉ်ဆိုင်၊စပ်၊ တွမ်းယိုနပ်၊ မိဉ်ယူးလ၊အွဉ်ရေးချာနပ်၊တဲ့ (၈) နီ၊ မတ်လာ ၂၀၀၀ (အက်စ်စီ/၆၈၁၆) နီ၊နပ်၊ မိဉ်တိုးလွဉ်လို့မူးအခွင်၊အရေးနီ၊နပ်၊ တကမ္ဘာ့လွှမ်းမိုးခြင်းချဲ့ရေးအတွက်၊ ကုလ သမဂ္ဂ များနီ၊တွင်ကိုနပ်၊ မိဉ်၊အွဉ်ရေး လွေတဲ့နပ်၊

❖ ဗယ်ကျန်(ဘယ်ဂျီယံ)ဝေင်၊တန်ကို ကကေးညားချက်တွမ်း ထာ၊မာ၊တဖူးဝါးဒယို အလောင်း(အေ/၅၂/၂၃၁)ကိုပါ မာ၊တမ်းလ၊တမ်း ဖေးကထွာအခိဋ္ဌာန်းဆုံးဖြတ်ချက်ယို မိဉ်ယူးလ၊အွဉ်ရေးချာနပ်၊(သက္ကရာဇ်-၂၀၀၀-နီ၊ရေင်၊တွမ်းလို့မူး ကတူးစဲဉ်းယို၊ကမာ၊ထွာ လွေ၊ချား (၂၃) လိုင်ဗွေ ကုလသမဂ္ဂအစီအစဉ်၊ တွိုင်း၊ပါင်ပွယ်းကို ကပေါ့၊လွဉ်ချား အကျိုး တိုးခြေင်မု၊ကိုဖုံးနပ်၊ ဟပ်ယူးလ၊မိဉ်းအွဉ်ရေးကိုနပ်၊

❖ နီ၊ဆီ၊ပိုင်၊ချာ၊ဖူးကို အင်္ဂါးစွိုန်တွမ်း အင်္ဂါးစွိုန်တမ်းယို တခွယ်းခြားတမ်းတင်၊ တသွိုန်တွောင်၊ဦးတွာမု၊ သားယားတိုးတက်ထင်ထိုမု၊တွမ်း ညိမ်းချဲ့ရေး (AS-23-10-REB-1)အထူးမိဉ်ဒေါ့၊ဗားနပ်၊ လို့မူးတွမ်းစူးခွမ်လက်နက်ပဋိပက္ခဖုံးယိုတဲ့နပ်၊

❖ ညိမ်းချဲ့ရေးယို မိဉ်တယ်းထောင်လွေ၊နပ်၊ ဖြေးသျှင်းလွေ၊အယပ်၊အခိုင်၊ပဋိပက္ခဖုံး

နယ်းတွမ်းကားကွယ်းပေ့ရှဲလွေ့ကိုနဝ်း လိုမူးတား ကဏ္ဍတဲ အရေ့တန်ဒျားနေးနေး ကရို၊ နဝ်းအဝ်းလိုယူး အဝ်းလိုအွဉ်ရေ့အဝ်းလိုပေးနွောင်အာမခံချက်သွ။ ညိမ်ချံရေ့တွမ်း လွမ်ပိဉ်ရေ့ယို ထိန်သိမ်တိုဉ်ခွိုင်ရေ့တားနဝ်း အဆင်အရန်ပေးကထို အခွင်အရေ့ ပွိုန် တသိုန်တူဉ်ဒျား တွီးခြောင်မုအတား ပေးကနွီးမာညိနွောင်၊ မိဉ်အွဉ်ရေ့ထင် နဝ်း၊ ပြေးသျှင်လွေ့အယဝ်းအခဲင်ပဉ်ပိဉ်ကွမ်းအတွက် တွမ်းကားကွယ်းပေ့ရှဲနွောင် တားနဝ်း ကချံမုင်ပေးဒျား အတိုဉ်ပံးယို မိဉ်ယူးလဲအွဉ်ရေ့လွေ့ထင်နဝ်း၊

❖ ပဉ်ပိဉ်ကွမ်းတွမ်း ကထူလဲဉ်းကာလယို တကမ္ဘာလွမ်ဆင်ရာ နီ၊လိုပံးထီသညင် လွေ့ဝင်အလောင်း တွမ်းလိုအခွင်အရေ့ ဆင်ရာဥပ ဒေပံးယို လိုမူးပေးတွမ်း လိုမူးပံး အလောင်း ကာကွယ်း ရှဲ ပေးဒျားခမ်းပေါင်းစွမ်ဥပဒေပံးယို အနမ်းအခြံပေး ကထွာလွဉ် နွောင်တားနဝ်း ကအဝ်းလိုထင်ဒျားယိုပံးအလောင်း အဝ်းလိုယူးအွဉ်ရေ့အာ မခံချာ၊

❖ ကယားကွင်ဒျားလက်နက်တန်(ဗုန်)ပံးယို ဗုန်အန္တရာယ်သန်မွေး တန်မွေးအကျောင် အစီအစဉ်ကို လိုမူးတွမ်းလိုမူးပေးပံးအတွက်တား ကအဝ်း လိုချက်နဝ်း အဝ်းလိုယူးစိဉ် စာကိုသွ။ တဲက်ဆင်ဒျားလိုတွမ်း(အစွို)ကာကအဝ်း သေချာမွေးအာမခံချက်တွမ်း အထူး အတွမ် တဟး အဝ်းလိုယူးစိဉ်စာဖော်နယ်းကရိုနဝ်း၊

❖ ညိမ်ချံမုအတွက်ထိန်သိမ်ရေ့ယို ထာမာအစီအစဉ်ကိုအတိုဉ် အင်္ဂါးခွယ်းချာမု ထာထီယို ပေးကအဝ်းပားပွိုန် တွမ်းပေး ကထွာလွေ့တသေးသေးနဝ်း အရေ့တန်အဝ်း လိုမားဒျား ထာမာအချက်ပံးယို အဝ်းလိုဟိုန် ဟောင်တောင်မုင် သဖော့တူးသွ။ အချက်ယိုအတွက်နဝ်း(ဝင်ဟိုက် ကေညာချက်)ကို တဗွိုန်တဝ်းလွေ့ဝင် ထာထီမျိုးစွမ် တွမ်း ကထီဒျားညိမ်ချံရေ့အစွဲအကမ်း ထာမာပေးကထွာနဝ်း အင်္ဂါးခွယ်းချာမု အလောင်း ပေးကအဝ်းပားပွိုန်နဝ်း ပေးကတိုဉ်ခွိုင်လွေ့နဝ်း နမီးဘီးယား ဆောင်ရွက် မုအလောင်း (အက်စ် /၂၀၀၀/ ၆၉၃) ပံးယို အဝ်းလိုတောင်မုင်ယူးလဲ ချာသွ။

လိုအခွင့်အရေးပုံး ဖေးကထိန်းနှောင်အတွက်တား ညိမ်ချဲ့ရေးယို ကထိန်းထွာဆောင်
ရွက်ချားလိုပုံးနပ် အထူးသွဉ်တန်ယို အဝေးလိုပေး ဆင်ရာတွမ်းဝွေ့နပ် လျှမ်းဗိဉ်ရေး
ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌနမ်း(၂၀၀၀)မတ်လာ(၈)မူးနီးစွမ်းတွမ်း သတင်ဌာန ကထေးချားလိတ်
ကေညာယိုသပေးအလောင်း အရေးတန်မွေးကရိုးနပ် အဝေးလိုထူးအွဉ်ရေးသူ။ လိုမူး
အလောင်းတွမ်းလိုမူးပေးပုံးအလောင်း ပဋိပက္ခပုံးဟားခွိုက်နှောင်ချားထာမာယို ဖေးက
ကားကွမ်းနှောင်နပ် အာမခံအစွိုအပူးတွမ်း တွိုးခြောင်မုပေးကအား ညိမ်ချဲ့ရေး
ထာမာအလောင်းယို အခိန်းပွေးဖေးကဆောင်ရွက်နှောင်နပ် ခမ်းပေါင်စွမ်းညိမ်ချဲ့
ရေးအစွိုယို အဝေးလိုထိန်းကို ထွာကိုဝါးသူ။

**လိုမူးပုံးအလောင်းတွမ်း လိုပေးပုံးအလောင်းယို ကွပ်စွဉ်း စူးခွမ်းလက်နက် ပဋိပက္ခ
ပုံးတင် ဟားခွိုက်နပ်နားမုတွမ်း ဆင်ချားအချက်ပုံးယို အားရှင်ဖေးကဟင်လွဉ်နပ်
အဝေးလိုချက်အလောင်း မတ်သားပုံ။**

၁။ ပဋိပက္ခပုံးယို ဖေးကပေးရဲနှောင်နပ် ချဲ့လွေ့အစီအစဉ်တွမ်း ရွမ်လွေ့အဖြေးပုံး အတွက်
ခမ်းတိုင်းယိုအလွေ့ကံ ဒေသဆင်ရာတွမ်းတ ကမ္ဘားလျှမ်းဆင်ရာနပ်အစွို
အပူးပေါင်စွမ်းတွမ်းကအီးတမ်းလွေ့အနမ်းအခြံနပ် ဆုံဖျတ်ချက်ကအွဉ် လွေ့ချားအ
တိုင်း လိုမူးစွိုအတွက် နမ်းထမ်းကိုစားအနေ ဖေးကတိုးတက်အာလွဉ်နပ် ခေါင်ခံ
မုအာမခံချက်တွမ်း နွိုအစွိုခမ်းပုံးယို အဝေးလိုတမာနီးဆော်သူ။

၂။ ပဋိပက္ခယိုဖြေးသျှင်းနမ်းတွမ်းညိမ်ချဲ့ရေးဖေးကတိုင်းခေါင်လွေ့နပ် ဆုံဖျတ်ချက်က
အွဉ်ခါချားအတိုင်း လိုမူးစွိုဖေးကပါလွဉ်အာအာနပ် ကောမောင်ချက်ယိုတွမ်း အွဉ်
အကို ရေးဆင်ရာ ထာမာဆောင်ရွက်မုအလောင်း(အေ/၄၉/၅၈၇)ယို မွိုင်းကြိုင်း မု
တွမ်း ဖေးကတိုးတက်ထင်ထင်နပ် မာနှောင်မုယိုအလောင်း အဝေးလိုထောက်ခံ
ဖေးအားသူ။

၃။ ဆင်ရာအွဉ်အကိုရေးတွမ်း အထူးနမ်းထမ်းကိုစားပုံးယို အထူးသံတမန် ကိုစား
လမ်းပုံးတွဲနပ်ထာမာဆောင်ရွက်မုတားဝွန်းယိုအလောင်းဖေးကလွိုက်သွေ့အာအာ
လိုမူးပုံးနပ် အွဉ်အကိုရေးချုပ်ယို အဝေးတမာနီးဆော်သူ။ နပ်လျှမ်းတကားတင်း
နွိုအစွိုခမ်းပုံးယို စွမ်းခမ်းတိုင်း တဖြာတလိုင် အီးတွိုးလွဉ်ဟား အွဉ်ကိုအရေး နမ်းထမ်း
ကိုစားနပ် အဝေးလိုအွဉ်စွမ်းထမ်းသူ။ နပ်ထွူမ-

၄။ ကုလသမဂ္ဂ အွဉ်ငါးသားတွမ်း ထာမာဆောင်ရွက်မူအလောင်း စွဲဖွဲဆင်ရာ၊ ကလေးလာချားလိုတဲ့နပ်၊ လိုအမျာတား ယယ်ဖွဲတဲ့နပ်၊ လိုအခွင်အရေးတွမ်း လိုချင်ချင်ထောက်ထမ်းချာငါးလွှာဝင်နပ်၊ ကဖေးချားလိုအစွဲအကမ်းသားတဲ့နပ်၊ လိုမူးစွဲအတွက် ထာမာဖေးအာလွဉ်တဲ့နပ်၊ အမ်းလိုထွမ်းအနယ်းသွ။ ဖေးကတိုးအာလွဉ်နပ်၊ အွဉ်အကိုရေးယို အမ်းလိုတမာနိုးဆော်သွ။

၅။ ညိမ်းချေးရေးယို ထိန်းသိမ်းလွေအတွက်တား အင်္ဂါးခွယ်းချာမုယိုတအဲဉ်း ထောင်းထာထီတွမ်း အမ်းလိုအံ့ဗော့ဖေးအားလွေ လျှမ်းပိဉ်ရေးကောင်စီအတွက် ကအွဉ်နယ်းခါချားအတိုင်၊ လွှာက်ထိုင်သင်ရာ၊ ထာမာအရေးတန်မုယိုအလောင်း အင်္ဂါးခွယ်းချာမု တအဲဉ်းထမ်းတွမ်း ဖေးကမာညီးနှောင်နပ်၊ အာမခံချက်ယိုဖေးထွ။ အွဉ်အကိုရေး အမ်းလိုတမာနိုးဆော်သွ။

၆။ လိုမူးတွမ်း အဓိကလိုအပ်ချက်တွမ်း ကာကွယ်ရေး အခွင်အရေးဖုံးယို စပ်ဆိုဉ်တွမ်းသွဉ်တန်းတဖုစဲဉ်းနပ်၊ အစွဲအကမ်းဖေးကထွာလွေတား ညိမ်းချေးရေးဖေး ကတိုင်ခေါင်တား တယ်ထောင်ရေးဆင်ရာ၊ ကမာဆောင်မုယိုအလောင်းလိုမူးစွဲအရေးပါမွေးယိုနပ်၊ နှိုအ စွဲခမ်းဖုံး အမ်းလိုအကူအညီကရိုနပ်၊ အွဉ်အကိုရေးအမ်းတောင်ပြန်လောင်းဟိုန်သွ။ ထာမာကိစ္စ ဆက်ယိုအတိုင်အမ်းလိုလွှာင်ပူး အမ်းလိုမာညီလွေလွှာဝင်အကျောင် စွဲဖွဲတွမ်းလိုအမျာဖွဲယို အမျိုသား ခမ်းထီမာအတွက်တား အမ်းလိုသွဉ်ဖေးအစီအစဉ်းယို နှိုအစွဲခမ်းဖုံး အမ်းလို ပိပ်ပါသွ။ ညိမ်းချေးထိန်းထွာတိုင်ခေါင်လွေအတွက်တား ကထိုင်မာညီးမွေးလွှာဝင်ထာမာနပ်၊ လိုအမျာဖွဲဆင်ရာနပ်၊ ပွဲန်ယိုသွဉ်တန်းဖေး ကလပွဲန်လွေအတွက်တားနပ်၊ အမ်းလိုတမာ နိုးဆော်လွေသွ။

၇။ ကုလသမဂ္ဂ တွမ်းလိုမူးတွက် ရွဉ်တောင်တား၊ လိုပေယတွက်ရွယ် တောင်တား၊ ကုလသမဂ္ဂစွဲကို လိုမွေးထားဒုက္ခသား ရွမ်တန်ကိုဆင်ရာ၊ ကထောက်ဖေးချား ရွဉ်တောင်တား၊ အစွဲအပူးဖုံး ထာမာအခြပ်အရဲဉ်းဖုံးယို နှိုအစွဲခမ်းဖုံးအနေ၊ ဝေထီးဆန္ဒတွမ်း ရွဉ်တောင်တားနပ်၊ နယ်းပညားတွမ်း ဝင်ကထောက်ဖေးအားဖုံးနပ်၊ ခွယ်းချာအင်္ဂါးတအဲဉ်ထမ်းတင် ဖေးပညားဆင်ရာ၊ သွဉ်တန်ယို ဖေးကထွာအာနပ်၊ အလင်အစီအစဉ်းဖုံးတဲ့နပ်၊ ရွဉ်တောင်တားယို အမ်းလိုသွေ့အာပိုကရိုနပ်၊ အမ်းလိုနိုးဆော်တမာသွ။

၈။ ညိမ်းချုံ့ရေးသေဖေးတူးချက်ဖုံးယို တိုင်းပါင်မုးတွမ်း အီးတယ်းလွေ့အနမ်းအခြိုနပ်၊ ဆင်ရာကိစ္စကိုညွှန်းချာအဂီးတွမ်းဖေးကအင်ပားမွိုနီးအထူးအရေးတန်နပ်(က)ပသာသင်ချာ အွဉ်ချဖေးယင်းခင်လမ်း၊ ဖေးအားလွူးမွန်းဗန်လွဉ်ယင်း၊ အရန်ဖေး ကထို လွဉ်ယင်း၊ တွမ်းပဋိပက္ခ ထွူကာလယို ကအင်းတယ်းထောင်တွင်ယို လိုမူးဖုံးတွမ်း လိုမူး ပေးဖုံးနပ်၊ အထူးကအင်းလိုချက်နပ်၊ အွဉ်ရေးလွေ့ဝေ့သီးသွူ။ (ခ)ဒေသခံ ကိုကအင်း ချားလိုမူးစွိုဖုံးတွမ်း ကအီးတယ်းလွေ့ချားညိမ်းချုံ့ရေး အနမ်းအခြိုယိုအလောင်း အခြပ်၊ အရိုင်း၊ ပဋိပက္ခဖြေးသျှင်းမု ဆင်ရာနီ၊ ရပ်ဒေသကို ထာမာတပူ့စဉ်ဖုံး တွမ်းညိမ်းချုံ့ ရေးသေဖေးတူးချက်နပ်၊ ကအီးမာလွေ့ချား ထာမာယိုအလောင်းတိုးခြောင်မု ဖေးက အင်းလွေ့နပ်၊ လိုမူးတဲ့အင်းလိုနီးမာညီအခွင်အရေးယိုအင်းသွူ။ (ဂ)လိုမူးတွမ်းလို မူး ပေးဖုံးယို အခွင်အရေးဖုံးနပ်ယျမ်အံး လျှိုက်နားလွဉ်မုအ လောင်းအဂီးခွယ်ချာမု တအဉ်ထင်းထာထီယိုတွမ်း အခေခံဥပဒေယို တမ်းထွိုလွေ့တဲ့နပ်၊ လျှိုက်ဒင်ပွယ်းတဲ့ နပ်၊ ယယ်းကိစ္စ တရာမုကိစ္စယို ဆပ်ဆွိုက်မုအလောင်း အင်းလိုယူးစိုဉ်းစာအင်းလို အွဉ်ရေး အင်းလိုဆောင်ရွက်လွေ့ထင်သွူ။

၉။ လိုမူးဖုံးတွမ်း လိုမူးပေးဖုံးယိုတဲ့နပ်၊ ရပ်သားတဲ့နပ်၊ အင်းလိုကာကွယ်ဖေးဝေ့သီး အခွင်အရေးဆင်ရာ ဆပ်ဆွိုက်မုအလောင်း အထူးမိဉ် ဒွေးဗားနပ်၊ ၁၉၄၉ ဗားနင်း၊ ဂျာဏီဗာ သေဖေးတူးလိတ်ချုပ်တွမ်း ကထမ်းသွော့ထင်ချား ၁၉၅၇ ဗားနင်းခမ်းပေါင်း စွမ်ဆင်ရာဥပဒေ ဖုံးယိုတဲ့နပ်၊ ၁၉၅၁ ဗားနင်း မွေ့ထာဒုက္ခသားဆင်ရာဥပဒေ သေဖေးတူးလိတ်ချုပ်တဲ့နပ်၊ ကတမ်းထမ်ထွိုထင်ချား ၁၉၆၇ ဗားနင်း၊ ကတမ်း ထမ်ထွိုထင်ချားတဲ့နပ်၊ ၁၉၇၉ ဗားနင်း လိုမူးဖုံးမအတွက်တား နယ်းမျိုစွမ်တွမ်း၊ ကခွဲချာချားလိတ်နပ်၊ ဖေးကယားကိုင်ချာလိုနပ်၊ လိတ်သေဖေးတူး ယိုအလောင်း၊ တွမ်း ကတမ်ထွိုထင်ချား ၁၉၉၉ ဗားနင်း၊ ကတမ်းထမ်ထွိုထင် ချားတဲ့နပ်၊ ကထေ၊ ဖြေးလွှာချားလွမ်ဗိဉ်ရေးသေဖေးတူးချက်ယိုတဲ့နပ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၀၀၀ ဗားနင်း ကထေချား လွမ်ဗိဉ်ရေးညီလာခံအမိုင်(၅) သတင်အလ၊ အက်စ်စီ၊ (၉၆၄၂) ၄၂၁၃ တိုင်းပါင်ပွယ်းအစီအဝေ့နပ်(ပီအမ်) ကိုတဲ့နပ်၊ ၁၉၈၉ ဗားနင်း ကုလသမဂ္ဂ လိုပေး ဖုံးအတွက်တား လိတ်သေဖေးတူးချက်တဲ့နပ်၊ ကထမ်းသွော့ထင်ချား (၂၅) နီ၊ ၂၀၀၀ ဗားနင်းတဲ့နပ်၊ တမ်းထမ်သွော့ချား သေဖေးတူးချက်ကိုတဲ့နပ်၊ ကတမ်းခါချားအတိုင်း အင်းလိုလျှိုက်နားလွဉ်တားဝွန်းယို ချမ်လက်နက် ပဋိပက္ခဖုံးယို အင်းပါသွော့ရေးသွူ။ နွိုအစွိုကိုဖုံး အမန်တပား ဖေးကလွှောက်နားလွဉ်နပ်ခမ်းပေါင်းစွမ်တရာရွမ်ကို အင်းလိုလွှောက်နားနပ်၊ တားဝွန်းဝတ္တရားအင်းသွူ။

၁၀။ အင်္ဂါးယိုအူဥအခေးခံ့တင်၊ ကမာ၊တရမ်ဗျားထာ၊အမုးဖုံးယို လို၊မူးဖုံးအလောင်း လို၊မူးပေးဖုံးအလောင်း ကပဲစ်၊မားဗျားဖုံးယို ဖေးကကွယ်းနှောင်၊(မိဉ်ဒေါ့၊ဗားနပ်၊ ပဲစ်၊မာ၊ဝင်ပိုမာ၊လမ်းသားယို တဏာ၊အလောင်း မာ၊တရမ်၊ထာ၊ဖုံးနပ်၊ ဖေးကရဲနှောင်၊) ခွမ်လက်၊နက် မာ၊ထွာလွဉ် ပဋိပက္ခဖုံး အခေးအနေ့ယိုအလောင်း အလင်၊အကျမ်၊နယ်း တွမ်းကမာ၊ဗျားပုံစံအမျိုးမျိုးယ ဖေးကရဲပေးနှောင်၊နပ်၊ အင်းလို၊မားအထူးဆောင်ရွက်မု၊ မျိုး တင်၊ခွမ်လက်နက် ပဋိပက္ခဖုံးယို ကအင်းပါသွော့၊ဗျားအစွိုးဖုံးယို အင်းလို၊အမား၊နိုး ဆော်သွ။

၁၁။ လို၊မူးစွိုးဖုံးတွမ်း လို၊မူးပေးစွိုးနပ်၊ အင်္ဂါးအလောင်းယို စွဲပွယ်းအကိုနပ်၊ ကပဲစ်၊ မားဗျားဖုံးနပ်၊ တပွိုန်တင်းလို၊ ထာ၊မားဖုံးယို လို၊မျိုးသွတ်၊နပ်၊ ကမာ၊သီးဒါးဖုံးနပ်၊ တားဝွန်းအင်းနပ်၊ အင်းလို၊စွယ်းတရာ၊သွ။ အပဲစ်၊အင်းသားယို အင်းလို၊ဖေးအပဲစ်သွ။ အပဲစ်၊ကအင်းသားနပ်၊ အင်းလို၊အူဥစွ၊ခွင်၊တဲ အင်းလို၊ဖေးအခွင်၊အရေး၊သွ။ စတင်၊ နှင်းယိုနပ်၊ အစိုးရ၊အင်းလို၊ဖေးတင်းအခွင်၊အရေး၊သွ။

၁၂။ ဒုက္ခသယ်သားကအိုးဗျားခင်၊လမ်းယိုခြင်၊အုံမု၊အခေးအနေ့အလောင်းနပ်၊ယဉ်းကေ၊ မု၊တွမ်း နိုးလို၊အင်္ဂါးလက္ခဏာယို ဖေးကရို၊သေး နှောင်၊တားသွ။ မိဉ်၊ဒေါ့၊ဗားနပ်၊ ခင်၊ လမ်းနှင်းယိုနပ်၊ ထွိုးပုးပွိုးလို၊မူးစွိုးဖုံးယိုတွမ်း လို၊မူးပေးစွိုးဖုံးကအင်းလို၊ချက်နပ်၊ ထွိုက် လျှောက်မု၊ ဖေးကအင်းနပ်၊ အထွ၊အတွမ်တဗား အင်းလို၊ယူးစိဉ်းစာ၊သွော့၊သွ။ (၁၉၉၈) ဗားနောင်း၊ နိုဝင်ဘာလာ (၁၉)နိုး၊ကချ၊မတ်၊ဗျား လွမ်ပိဉ်ရေး ကောင်၊စီဆုံဖျတ်ချက် အမင်၊ (၁၂၀၈)၁၉၉၈ဗားနောင်းယို အင်းလို၊ယူးလ၊အင်းလို၊အူဥ၊ရေး၊ချာကရို၊နပ်၊ တမား၊နိုးဆော်၊ ဗားသွ။

၁၃။ ထူးသိမ်၊ထို၊လက်နက်၊ဖုံး၊ ယားကိုင်၊ထိုအစွိုးဖုံး၊တွမ်း ဖေးကလွောင်းပူးချာနပ်၊ ခွမ်လက်နက်၊ ကတိုက်ခ၊ဖိုး၊ဗျာယလို၊မူး၊ လို၊ခိုစွိုးဖုံး တပွိုန်တင်း ထာ၊လို၊ဆန္ဒဖုံးယို အင်းလို၊ယူးစိဉ်းစာ၊ထွ၊ မိဉ်တမ်း(ပရိုးစက်၊နပ်၊)ပါ၊သွ။အင်းလို၊တမ်းသွော့၊ပါ၊အကျောင်၊ တမား၊နိုးဆော်၊ဗားသွ။

၁၄။ ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်၊လိတ်ချုပ်ကိုနပ်၊ အခန်း(၄၀)အလ၊ ကမားဆောင်၊ရွက်ဗျား ထာ၊မားအလောင်းယို လို၊ထမ်းသားအလောင်း ကထွာ၊မားနှောင်၊ဗျား ဗားခွိုက်၊နစ်၊နား မု၊ဖုံးယို အင်းလို၊စိဉ်းစာ၊ထွ၊တကားတင်း လို၊အတားထီသ၊ညင်၊ မု၊ဒိတာယို

တဖြာ့တွမ်းတဖြာ့အဝမ်းလိုအေ့ၣ်သ့။ ထိုက်လော့ကံ့ဒျား စွဲပံကိုဖုံးယို မိဉ်စိဉ်းစာဒျား အခိန်းနဝ်းလိုမူးစွါ တွမ်းလိုမူးပေးဖုံးယို အတွက်တားနဝ်း အဝမ်းလိုအေ့ၣ်ရေစိဉ်းစာ ပါအဝမ်းတံထွဲလဲဉ်းကရီနဝ်းတဲ့ အဝမ်းတံမ်းပါသ့။

၁၅။ ခမ်းကိုတွမ်း ခမ်းပေါင်းစွါမ်လိုမူးဖုံးအစွါးဖုံးယို တွိုင်ပါင်ဒေါ့ရီးထွဲမ တရန်လွါမ် စိဉ်းရေကောင်စီ အစွါးတန်ထွဲယို လိုခိုတွမ်းလိုမူးယို အဂီၢ်ခွယ်ဒျားမတအအဲဉ်းထဝ်း အကျောင်ထာထီတွမ်း လိုမူးတွမ်းတားအခွင် အရေယိုအဝမ်းလို ယူးစိဉ်းစာပါအ ကျောင်နဝ်း ဆန္ဒအဗွေ တဟးအဝမ်းတံမ်းသွေ့ခါလဲဉ်းသ့။

၁၆။ ခွါမ်လက်နက်ပဋိပက္ခဖုံးယို လိုမူးအလောင်းတွမ်းလိုမူးပေးအလောင်းဖုံးယို ဗားခွါက်မုနဝ်း၊ ညိမ်းချံးရေအတွက်တား လိုမူးစွါကဏ္ဍတဲ့ အဝမ်းလိုအဝမ်းသ့။ ညိမ်းချံး ရေတဖူစဲဉ်းအလောင်းယိုတွမ်း ပဋိပက္ခဖုံးဖြေသျှင်းရေအတွက်တားနဝ်းအဝမ်းလို၊ နွါမာ သွေ့လဲဉ်း ထာထီတွမ်းအဝမ်းလိုလေလာလဲဉ်ကရီနဝ်းအေ့ၣ်အကိုရေထွဲတဲ့ ကွီးထေ ဗားဖိုးလဲဉ်းသ့။ နဝ်းထွဲတကားတဝ်း လေလာမုအလောင်းကလဒျားအကျါယို လွါမ် စိဉ်းရေကောင်စီထွဲ လိတ်အခြပ်ရဲဉ်းတဟေးအနေ အဝမ်းလိုတံမ်းသွေ့သ့။ လိတ်ယို ဖုံးနဝ်း ကုလသမဂ္ဂ နွါအစွါခမ်းဖုံး စွါမ်းတဲ့ အဝမ်းလိုပေး(ဖြေလီး) သ့။

၁၇။ ညိမ်းချံးရေထိန်းသိမ်းမုတွမ်း နမ်းထမ်ကိုစာဖုံးယို တရန် လိုခို လိုမူး တသွါန်ဗွါန် ဒျားအကျောင်နဝ်း တိုးတက်ဒျားအခေးအနေ ယိုအလောင်းတွမ်း လိုမူးစွါတွမ်း လိုမူး ပေးဖုံးအစွါယို ကတက်ဆင်ဒျား ထာမာကိစ္စဖုံးယိုနဝ်း လွါမ်စိဉ်းရေကောင်စီထွဲ က ဒင်ထင်ဒျား အေ့ၣ်အကိုရေလိတ်မူဖုံးယို လိတ်ကိုနဝ်းအဝမ်းအတိုင် အဝမ်းလိုဖျင်နဲင်းမဲင်းတဲ့ ထွာဖျင်နွောင်ဒျားသ့။

၁၈။ ကိစ္စယိုအလောင်းတွမ်းရိုင်တသွါမုအနေ အဝမ်းလိုထိန်းသိမ်းမာလွေထင်နဝ်း သးဖေးတူးချက်ကိုအဝမ်းတံမ်းပေါသွေ့သ့။

ဆုံဖျတ်ချက် အမုင် (၁၃၂၅)ကို အထီအသွါန်ဖုံး

လွါမ်စိဉ်းရေကောင်စီကို (၁၈) ချက် ကပါသွေ့ဒျား ဆုံဖျတ်ချက်ဖုံးနဝ်း

☆ ဆုံဖျတ်ချက် ကအွဉ်ခါးချားအရန်အတိုင်၊ နှစ်၊ လို၊ မူးစွါးနမ်းထမ်းအနေ၊ ဖေးကတိုး အာလွဉ်နှစ်၊ အာ၊ မခံ၊ နှောင်၊ နွါးအစွါးခမ်းဖုံးအာ တမာ၊ နိုးဆော်၊ ဟးသွ။

☆ ပဋိပက္ခဖုံးပြေးသျှင်းမုယိုအလောင်းတွမ်း ညိမ်းချံ၊ မုယို ထိန်းသိမ်း တိဉ်၊ ခေါင်၊ လွေ၊ တွက်၊ တားနှစ်၊ ဆုံဖျတ်ခါးချားအရန်အတိုင်၊ လို၊ မူးစွါး ဖေးကပါ၊ လွဉ်ကွီးကော၊ ချက်နှစ်၊ အွဉ်အကိုရေ၊ ထု၊ မဟာဗျူဟာထွာချား ထာ၊ မာ၊ ဆောင်၊ ရွက်မု၊ ဖုံးယို (အေ-၄၉-၅၈၇)ယို ဖေးကတိုး၊ ခြောင်၊ နှစ်၊ အမ်းလို၊ မာ၊ လွေ၊ တဲ့ အမ်းထောက်ခံ၊ ဖေးအားချားသွ။

☆ အထူးနမ်းထမ်းကိုစာ၊ ဖုံးတွမ်း သံတမန်အရန်၊ လို၊ မူးဖုံးယိုဖေးအမ်းအာလွဉ်တွက် မိဉ်၊ လွါက်၊ ထာ၊ မာ၊ နှစ်၊ အမ်းလို၊ လွါက်၊ လို၊ မူးဖုံးအကျောင်၊ အွဉ်အကိုရေ၊ ထု၊ အမ်းတ မာ၊ နိုးဆော်သွ။

☆ ကုလသမဂ္ဂ အစွါးအွဉ်ငါသားနှစ်၊ ထာ၊ မာ၊ ဆောင်၊ ရွက်မု၊ ဖုံးယို မိဉ်၊ ဒေါ၊ ဟးနှစ်၊ စွဲ၊ ဖွဲ၊ ဆင်၊ ရာ၊ ကလေးလာချားသား လို၊ အများဖွဲယယ်၊ ဖုံးအာ လို၊ အခွင်၊ အရေ၊ တွမ်းနီ၊ လို၊ အတွက် သ၊ ညင်၊ စာ၊ နားမု၊ ဆင်၊ ရာ၊ ဆောင်၊ ရွက်ထာ၊ မာ၊ သားစွါးကို လို၊ မူးကပါ၊ ချား အခန်းကဏ္ဍယို ဖေးကလိုင်၊ အာလွဉ်နှစ်၊ အွဉ်အကိုရေ၊ ထု၊ ဖေးအာတမာ၊ ဟးသွ။

☆ လို၊ မူးဖုံး အဓိကလို၊ အပ်ချက်နှစ်၊ အမ်းလို၊ ကားကွယ်ဖေး အခွင်၊ အရေ၊ ဖုံးဆွါက်၊ စပ်၊ မု၊ နှစ်၊ မာ၊ ဖေးသွဉ်တန် ဖေးပညားဖုံးသွ။ အစွဲအကမ်ထွာ တခြံ၊ စု၊ ချမ်းဖုံးယို အွဉ်အကိုရေ၊ ထု၊ နှစ်၊ ကွီးထေး၊ ဟးသွ။

☆ ခွယ်းချားအင်္ဂါးယိုနီ၊ သ၊ ဖေးတူးတမ်း လေးလာသွဉ်ထူးရေ၊ ကျို၊ စာ၊ မု၊ အလောင်းတွမ်း ဝှေ့၊ သီဖုံးဆန္ဒယို ကပါရော၊ ချား ဘဏ္ဍာရေ၊ အနယ်၊ ပညားတွမ်းအလင်၊ အစွဲအကမ်းယို ဖေးကအာလွဉ်နှစ်၊ နွါးအစွါးခမ်းဖေးကအာတဲ့ လွောင်းဖူးဟးသွ။

☆ လို၊ မူးအတွက်တားတွမ်း လို၊ မူးပေးဖုံးအတွက်ယို လို၊ ထမ်သားတဖြာ၊ အနေ၊ အမ်းလို၊ အဉ်၊ ရေ၊ ဖေးဟး အကားအကွယ်းတွမ်းအခွင်၊ အရေ၊ ဆင်၊ ရာ၊ စပ်၊ ဆိုင်၊ ချား ခမ်းပေါင်း စွါးမိဉ်ပဒေယို ချမ်းလက်နှက်၊ တွမ်းကထွာအီးချား ပဋိပက္ခဖုံးကိုယို အဗွေတဟးဖေးက လွှောက်၊ နားဟးသွ။

☆ လို၊ မူးအလောင်းတွမ်း လို၊ မူးပေးဖုံးအလောင်း ကပဲစ်းမာ၊ ချား အပဲစ်းဖုံးယို အင်္ဂါးခွယ်းချားမု၊ အလောင်း အခေခံထွာ အကျံ၊ နယ်းဖုံးယို ဖေးကရဲ့ဖေးနှောင်၊ နှစ်၊ အဓိ

ကပဲမ်းမာ၊ဝင်၊ပို ဝင်၊မာ အင်္ဂါးအခေးအခံ၊ တွမ်းအနယ်းအလင်၊ဖုံးယို တရား၊မု၊ တအဲဉ် ထင်း အကျင်၊ဖုံးယို ဖေးကရဲနွောင်၊နင်၊ အထူးဆောင်၊ရွက်မု၊ ဖေးကမာ၊ဖေးနွောင်၊ ချမ်း လက်နက် ပဋိပက္ခဖုံးယို ကွီ၊ထော၊ဗား အကူးအညီးသွ။

☆ လို၊မူးအလောင်းတွမ်းလို၊မူးပေ၊ ဖုံးအလောင်းယို ပဲစ်ယမာ၊နှိုင်းဝင်၊ အမျိုးမျိုးတွမ်း အကျ်းနယ်းကို ကအင်းရော့၊သွော့၊ဒျားလို၊အတွက်၊ ကမာ၊သီးဦးဒျားဝင်၊တွမ်း တား ဝွန်းအင်းလို၊နင်၊ အင်းလို၊စီဆင်၊ဖေးတရား၊မု၊သွ။ အပဲစ်းအင်းလို၊နင်၊တခံ၊ဗားတင်းဝင်၊ ဖေးအပဲစ်၊ အင်းလွစ်၊တခြင်၊ဒျားလို၊နင်၊ အသွတ်၊တဖူးဖေးကတိုင်းနင်၊ အစို၊ရေယို တား ဝွန်းအင်းသွ။

☆ ဒုက္ခသယ်းသားတွမ်းကခြိုင်၊အံ့ချာဝါဗားဒျားလို၊ဖုံးယို အတွက်တားဖုံးနင်၊ ယဉ်၊ကေး၊မု၊တွမ်း လို၊အင်္ဂါးလက္ခဏားဖုံးယို ဖေးကကိုင်၊ ဗားမွိုန်းနင်၊ (ဖေးကလွောက်၊ နားနွောင်၊နင်၊)လို၊မူးစွိုးဖုံးအာတွမ် လို၊မူးပေးဖုံးစွိုးယို ကအင်းလိုးချက်ဖုံးယို အင်းလို၊ အွဉ်ရေကိုဖေးသွ။ ကတဲက်၊ဆဲင်၊ ဒျားလို၊ဖုံး အင်းလိုးနိုးဆော်၊တမာ၊လွေ့၊သွ။

☆ ကွပ်စွဉ်းစူး၊ခွမ်းလက်နက်၊တဲ့ ကထွာဒျားပဋိပက္ခဖုံးယိုနင်၊ လို၊မူးဖုံးတွမ်း လို၊မူးပေး ဖုံးစွိုးအလောင်း ဗားခွိုက်၊နစ်၊နားမု၊နင်၊ ညိမ်းချ်၊ရေ၊ ကတယ်းထောင်၊တွင်ယို လို၊မူး ပေးဖုံး အစွိုးကဏ္ဍကို ညိမ်းချ်၊ရေ၊ထာ၊မာ၊စဉ်းဖုံးကို ပဋိပက္ခဖြေးသျှင်၊နယ်းဖုံးတဲနင်၊ အင်းလိုးနိုးမာ၊ဆောင်း ရွက်ကိုသွ။ အင်္ဂါးလက္ခဏားတစိုန်တင်းအလောင်း(Gender Dimensions) ညိမ်းချ်၊ရေ၊ ကထိန်ထွာလွေ့၊သား နမ်းထမ်အစွိုး၊ ကပါ၊ဒျား လို၊နို/ လို၊မူးယဟန်၊နင်၊ ကတဲက်၊ဆဲင်၊ဒျားတိုးတက်၊မု၊ဖုံးအား လေးလာမု၊တဗား ဖေးက ထွာနင်၊ လွမ်းဗိဉ်းရေ၊ကောင်စီထူး၊ အစီခြိပ်အရဲဉ်းလိတ်ဖုံးယို အွဉ်အကို၊ရေ၊ထူး၊ အင်း လိုးဒင်၊သွင်၊လွေ့၊သွ။



ညိမ်းချုံ့ရေးယို တယ်မာလွေအနမ်းအခြံ

လိုမူးဖုံးစွါအာ၊ ညိမ်းချုံ့ရေးတွမ်း လျှမ်းစိဉ်ရေးဆင်ရာ၊ လျှမ်းစိဉ်ရေးဆင်ရာကောင်စီ ဆုံဖျတ်ချက်အမဲ့င်(၁၃၂၅)ယို ထောက်ခံဖေးအားမု၊ ဖေးကအမ်းနပ်၊ အမ်းလိုမာလွေ အနမ်းအခြံဆင်ရာ အမ်းလိုစိဉ်စာသွ။

ညိမ်းချုံ့ရေး တွိုင်ပင်ဒေါ့ရီ အံကွမ်းမုယိုအတွင်းနပ်၊ လိုမူးစွါဖေး ကပါသွော့နပ် ဆုံဖျတ်ချက်အမဲ့င်(၁၃၂၅)ကို အမ်းလိုမာမာ နီဆော်သွ။ ညိမ်းချုံ့ရေးယို တွိုင်ပင်ဒေါ့ရီအံကွမ်းလွေဝင်အလောင်နပ်လိုမူးစွါယို လိုထမ်းသားဖဲအနေ နီအစွါအဖူးကို အမ်းလိုတွိုင်ပင်ဒေါ့ရီသွ။ ပဋိပက္ခဖုံးယို ဖေးကထွာမိုုန်းနပ်၊ ညိမ်းချုံ့ရေးယို ထိန်းထွာ အွဉ်ရေးလွေ ဖေးကတိဉ်ခေါင်နပ်၊ ညိမ်းချုံ့ရေး အမ်းမာတွင်ကာလယိုတွမ်း ပဋိပက္ခ ဖုံးဖွူကာလနပ် ကအီးတယ်ထောင်လွေထင်တား ပွဲစံအမျါမျါနပ်၊ အဂီဒဲတခွယ်း ချာတမ်း ထာထီတွမ်း အမ်းလိုနီတူတရန်လွေထင်ထင်အာမခံနီအစွါခမ်းတဲနပ်၊ ကုလသမ္မဂ အစွါဖုံးအာတဲနပ်၊ အလင်ကပိုင်ဂွါဒျားဖုံး ကာကအမ်း ဆုံဖျတ်ချက်မု ယိုအလောင်း အမ်းလိုအွဉ်ရေးထင်သွ။

နီဖုံးယို ကာကအမ်းနပ် ဆုံဖျတ်ချက်အမဲ့င်(၁၃၂၅)ယို ထောက်ခံဖေးအားမု ဖေးကအမ်းအာလွဉ်နပ် အမ်းလိုမာကျါစာလွေထင်သွ။ အမ်းဝေါင်းပြီးယိုမ တရန် ထွူတရန် ဖေးကထွာလွဉ်အနမ်းအခြံနပ် အမ်းလိုအားမခံဗားသွ။ အစိုရတမွေးတမ်း အစွါဖုံး၊ အစိုရစွါ ဖုံးတဲနပ်၊ ကုလသမ္မဂ ကမ္ဘာခမ်းသားလိုအမျာ၊ လိုဖုံးကာကအမ်း ဆိုင်းချာတွက် ဖေးကဆောင်ရွက်နောင်တားနပ်၊ စိဉ်စာချက် ဖုံးယိုအလောင်းအမ်း ပါဒျားလယိုအတွိုင်သွ။ ယိုဖုံးနပ် ထာစိဉ်စာတယ်အစကာတဲင် နီနမ်းထာထီး တွမ်း အမ်းလိုဖျင်ထင်မဲ့င်ကိုတဲ ဖျင်လွေအမ်းလဒျားသွ။

ဖေးပညားတွမ်း ဖေးသတင်ဖုံး

လိုမူးဖုံးယို ပဋိပက္ခဖုံး ဆီရဲ ကာကွယ်နောင်တွက်တွမ်း ပြေးသျှင်းနယ်း ဆင်ရာ (မိဉ်တမွေးတမ်း) ဆုံဖျတ်ချက်အမဲ့င်(၁၃၂၅)ယိုအလ အမ်းလိုသွဉ်ထူးလွေထင်သွ။

လွှမ်းမိုးခြင်း၊ ရေခဲဆင်းရား၊ အကျောင်းခရားပုံးယိုတွမ်း ထောက်ခံဖေးအားချား ကရိယာ တဗားအနေး ဆုံဖျတ်ချက်အမဲ့(၁၃၂၅)ယို အီးမားလွေ့ဗားထင်၊ နှိုင်းမဲ့၊ ဟပ်ကရို၊ နပ်၊ ထားထီးထားယူး တပွိုန်၊ တပ်းလို့၊ မူးဖုံးအစွို၊ ယိုအပ်းလို့၊ တိုင်းပင်၊ ဒေါ့၊ ရီးဖြောင်၊ ထင်၊ တဲ့ အပ်းလို့၊ စီးစဲဦးသွါ၊ စဲ့၊ ပွယ်းတွင်၊ ကားလ၊ အကို လို့၊ မူးစွို၊ ဖုံးယိုနေးအကျုံးနယ်းတင်၊ တရား တသို့န်၊ တွောင်၊ ညီမု၊ အတွက်၊ ထူးတားဝွန်းအာမ၊ ခံ၊ ဗား၊ အထူး မိဦးဒေါ့၊ ဗားနပ်၊ ပဋိပက္ခဖုံးဖြေးသျှင်းနယ်းကို တိုင်းပင်၊ ဒေါ့၊ ရီးလွေ့လွေ့ဝင်၊ နပ်၊ ပဋိပက္ခဖုံးထွါလဲဥ်ချား ကားလ၊ ယို အပ်းလို့၊ တယ်းထောင်၊ ချာတွင်၊ ကျို၊ စားမု၊ အလောင်းတဲ့နပ်၊ တပွိုန်တပ်း အခွင်၊ အရေဖုံးကိုအာ အပ်းလို့၊ အွင်ရေလွေ့သွါ။

နီးရပ်၊ ရားဒေသကို လို့၊ မူးစွို၊ ဖုံးတွမ်းလို့၊ မူပေးစွို၊ ယိုနပ်၊ လို့၊ အခွင်၊ အရေဖုံးအာ အပ်းလို့၊ ကားကွယ်းတဲ့နပ်၊ ယွမ်အံးလွှောက်၊ နားလွင်၊ မု၊ ယို တသေးသေး အပ်းလို့၊ ထွာအွင်သ၊ တိ လွေ့သွါ။

သ၊ တိအပ်းရေတွမ်း အခြပ်၊ အရဲဦးယိုအလောင်း အပ်းလို့မားထွာလွေ့၊ အနမ်းအခြို

ညိမ်းချဲ့ရေအတွက် အပ်းတယ်းထောင်၊ တွင်၊ ယို လို့၊ မူးစွို၊ ဖုံးအနမ်းကဏ္ဍတွမ်း အထီး အတိုန်အမွေ့အကျုံးဖုံးယို သတင်၊ ဌာနဖုံး ကထေ၊ ခြိုင်၊ နယ်းချားနပ်၊ အပ်းလို့၊ သွေ့၊ ပါ၊ ထားမားတဖူးစဲဦးအလောင်းနပ်၊ အပ်းလို့မားလွင်သွါ။

- ထေ၊ ဖြေးလီးသတင်၊
- လိတ်လဲင်၊ စွမ်းလီးတား ဆောင်၊ ရွက်၊ မု၊ ဖုံး
- ထားမားဆောင်၊ ရွက်မု၊ အလောင်း အနယ်း
- ထေ၊ ပိုစိတားဖုံး
- ထားရပ်၊ ရပ်၊ တယွို၊ ထိုက်၊ လွှောက်၊ သင်၊ ရား ဂူးဆွမ်းလိတ်သတင်၊ စောင်၊
- ပညားရေ ကထဲဖိုးချားလို့၊ အတွက် ထိုက်၊ လွှောက်၊ သင်ချား အခေါင်းပါ၊ အရပ်၊ ပါ ပွုံး
- ပဋိပက္ခဖုံးယိုဆင်၊ ရားယို ကတမ်းနယ်းချားအတိုင်း တပွိုန်တပ်းကွာဝါး အဂီ၊ အခေး ခံ၊ တွမ်း ထားထီးသ၊ သမေးယိုအလောင်း နမ်းအံတိုင်၊ ချားအဖဲ့၊ တဲ့ အပ်းလို့ တမ်းခြိုင်၊ သွေ့၊ ပါသွါ။
- ညိမ်းချဲ့ရေတွမ်းလွှမ်းမိုးခြင်း၊ ရေခဲဆင်းရားထားမားကိစ္စဖုံးယို လို့၊ မူးဖုံးဖေးကပါလွင်နပ်၊ တဖူးစဲဦး ကတမ်းကချေတွင်၊ အစွို၊ ကို နီနမ်းနီးရပ်၊ ရားဒေသကို အပ်းလို့၊ တမ်းသွေ့၊ ပါသွါ။

- ပဋိပက္ခဖုံးကထွာချားအရပ်ဒေသကိုတဲ့ ကမားချားထားမားလို၊မူးစွိုးဖုံးအတွက် ရွှင်တောင်တားတဲ့ အင်းလို၊ဖေးအားပါ၊ အာအာသွ။

တိုးခြောင်ချား ဝါဒ ထားမားတဖူးစဉ်း

အွှင်အကိုရေထျ၊ ကအွှင်ချ၊ချားအတိုင်း၊ ညိမ်းချ၊ရေ ထိန်၊သိမ်းခါ၊ဌာနကို အတန်း၊ အကဲ ယွန်းမေရီ-ဂူးဟန်နီ (jean-Marie Guehe nno) ထျ၊ အွှင်ဟိုဂ်

တောင်းပြန်၊ ကိုးကော့၊ချက်၊နပ်၊ ခါင်းလမ်းလ၊ယိုအတိုင်းသွ။

(jean-Marie Guehenn)

Room S-3727b, united Nation.new york,ny 10017

■ ကုလသမဂ္ဂကို ဆုံဖျတ်ချက်၊ယို ကချ၊မတ်၊ဖေးချားလို၊ဖုံး မိဉ်၊ဆွိုက်၊ထေး၊နပ်၊ (ထွားသွော့၊ =<http://www.peacewomen.org/un/basics/map.html>)

■ ခမ်းထီ၊ကို၊စား၊နပ်၊ ထွာသွော့၊ကုလသမဂ္ဂကို၊စား၊လယ်၊ထျ၊ ဆွိုက်၊ထေး၊သွော့၊ ထွားသွော့၊= (<http://www.peacewomen.org/contacts/conindex.html>)

■ ကုလသမဂ္ဂညိမ်းချ၊ရေ ထိန်၊ထွာသာအခြပ်အရဲဉ်းအတိုင်းအင်းလိုပသားစွဲ၊တဲ့ ပသာ ဗားဆင်းတွမ်းအစိုးရစွိုးမိုင်းတဲနပ်၊ အင်းလို၊ဆွိုက်၊ထေးသွ။

■ ကုလသမဂ္ဂ ညိမ်းချ၊ရေထိန်၊ထွာသားစွိုးထျ၊ ကုလသမဂ္ဂ ဒုက္ခသယ်ဆင်းရားထျ၊ယို မွော့၊ခွဲ၊ထွ။ လို၊မူးစွိုးဒုက္ခသယ်သားဖုံးယို အင်းလို၊ဖေးအကားအကွယ်ဆင်းရား ကုလ သမဂ္ဂ ရွမ်ချုပ်၊ထျ၊ယို ကချ၊ခါချား တဖူးစဉ်းအင်းအတိုင်း၊ အင်းလို၊တိုင်း၊ပါင်း၊တမ်း ထွိုးလွေ၊ ထင်းသွ။

■ ဒုက္ခသယ်လို၊ဖေးစွိုးဖုံးယို အင်းလို၊ထွာကိုဖေး အင်းလို၊ကားကွယ်ဖေးဆင်းရား အတွက် နီ၊ခမ်းထီချာကို ကုလသမဂ္ဂဆင်းရား၊ ရွမ်ချုပ်၊ထျ၊ ရွမ်ထားမားသားတွမ်း တဖူးစဉ်းချ၊မတ်၊သားယိုတွမ်း အင်းလို၊မားညီလွေ၊လွေ၊ဝင်းသွ။

■ လို၊မူးစွဲ၊ဖုံးတွမ်းညိမ်းချုံ့ရေးယို လျှမ်းပိဉ်းရေးဆဲင်းရားတို့းခြောင်မု၊ ဖေးကအမ်းလွေ့ထင်၊ ဥပဒေယိုအမ်းလို၊အွဉ်နယ်းလွေ့ နီမ်းကိုအမတ် တန်၊ထျှံတွမ်း အမ်းလို၊နိုးဆော် တမာ၊လွေ့ထင်၊သွ။

■ လို၊ခို လို၊မူးခွမ်းချာ၊မု၊တအဲဉ်းထမ်း ဆဲင်းရားဖေးပညား၊သွဉ်တန်၊ယို နီရပ်ဒေသ၊ကို။ အတွက်နဝ်၊ နီရပ်ဒေသ၊ကို ယဉ်းကေ၊မု၊တွမ်း ကတဲင်၊ဆဲင်းချား အစွဲအကမ်းယို အမ်းလို၊တဲမ်းထေးနယ်းသွ။

■ ဆုံဖျတ်ချက်၊အမုင် (၁၃၂၅)ယို တဲက်၊ဆဲင်းတွမ်း မူဝါဒကထွို၊တဲမ်းသာ ဆုံဖျတ်ချက်ယို အတိုင်၊ အမ်းလို၊ပသားထေးသွ။

■ ဆုံဖျတ်ချက်၊အမုင် (၁၃၂၅)ယို နီနမ်းဘားသားဝေဝ်းဥါတွမ်းအမ်းလို၊ တဲမ်းဘားသား ပြန်၊ထွ။ info@peacewomen.org ပသာထေးသွေ့။

■ ကပဲမ်းမားချား ခမ်းပေါင်းစွမ်းဥပဒေယိုတွဲနဝ်၊ လို၊မူးတွမ်းလို၊မူးပေးဖုံး အခွင်၊အရေး ဥပဒေယို မိဉ်းလှီးဆန်၊တွဲနဝ်၊ ကတဲက်၊ဆဲင်း အစွဲအကမ်းထွာ လိတ်သတင်၊ယို အမ်းလို၊တဲမ်းမုင်၊သေးခါ (အမ်းလို၊တော်လန်၊)သွ။

■ info@peacewomen.org သတင်၊အချက်ဖုံးယို ကပသာထေးနယ်းတွမ်း လို၊မူးစွဲ၊ကကျို၊စာ၊ဆောင်၊ရွက်မု၊နဝ်၊ အမ်းလို၊မာ၊ ဖေးကထင်၊သျှားထင်၊ထင်၊သွ။

ဆွိုက်၊ဆပ်၊ရိုင်၊တသျှိုးဆောင်၊ရွက်မု၊တွမ်း **သတင်၊အချက်ဖုံးယို**
အမ်းလို၊စေးလီကြိုင်၊နယ်း ထင်၊သွ။

■ အလင်၊လို၊မူးစွဲ၊တွမ်းဆွိုက်၊ဆပ်၊မု၊ မာ၊ညီ၊လွှာဝင်၊ထာ၊မာ၊နဝ်၊ အမ်းလို၊ဖေးအာ တမာ၊ထင်၊ထင်၊သွ။
ထွာသွေ့- <http://www.peacewomen.org/contacts/conindex.html>)

■ လိုမူးစွါ၊ ညိမ်းချံ၊ ရေးတွမ်း လွမ်းဗိဉ်၊ ရေးဆင်း၊ အချက်ဖုံးယို အင်းလို၊ တဲမ်းမတ်၊ သေးခါ အာအာသွ။

■ လိုမူးစွါ၊ ဆင်း၊ ရားကော်မတီတွဲနင်၊ လိုမူးစွါ၊ ဖုံးတွဲနင်၊ မူဝါဒဆင်း၊ ရားသာတွဲနင်၊ နီနမ်းထာ၊ ထီ ထာ၊ ဝွေ၊ ဖန်၊ ယို အင်းလို၊ တွိုင်၊ ပါင်သွ။

■ နီနမ်းသ၊ ထာ၊ စိ၊ ဣ၊ ချက်၊ ဖုံးနင်၊ မိဉ်၊ အင်းလို၊ ထမ်၊ သွေ့၊ တွဲ ဆိုက်၊ ထေ၊ သွေ့၊ ခင်းလမ်းယို **info@peacewomen.org**

(၄၆) ကိန်းဗွေ လိုမူးစွါ၊ ဆင်း၊ ရားကော်မတီစွါ၊ ညီလာခံယို ကအွဉ်၊ မာ၊ ချား လိုမူးစွါ၊ ဖုံးနင်၊ ညိမ်းချံ၊ ရေးတွမ်းလွမ်းဗိဉ်၊ ရေးဆင်း၊ ရားတွိုင်၊ ပါင်၊ ဆွေးနွေးမု၊ ယိုအလောင်းအစို၊ ရတမွေးတင်း အစွါ၊ ထာ၊ မာ၊ သားယို တဲမ်းထေ၊ ထန်၊ ဗားချားသွ။

ထူးကိုး - <http://www.peacewomen.org/un/cs/1325.html>
ဘားသားပြန်၊ ခွန်မွေး (ဟိုပိုး)